

Departament Analiz i Strategii

Podsumowanie tygodnia

17 stycznia 2020



Wsparcie dla przedsiębiorców i instytucji otoczenia biznesu (IOB)



Fundusze z UE na transformację energetyczną

14 stycznia br. KE opublikowała projekt rozporządzenia ustanawiającego Fundusz Sprawiedliwej Transformacji (Just Transition Fund), a także planowanych alokacji środków z Funduszu na rzecz poszczególnych państw członkowskich UE, w tym Polski. To jeden z elementów mechanizmu finansowego wspierania regionów ponoszących duże koszty polityki klimatycznej i transformacji energetycznej. Fundusz będzie dysponował budżetem w wysokości 7,5 mld euro na siedem lat. Polska otrzyma z Funduszu ok. 2 mld euro. Plan FST to część tzw. Europejskiego Zielonego Ładu.

Źródło: *MinisterstwoKlimatu*, 15.01.2020; *MinisterstwoKlimatu*, 16.01.2020



KE dała zielone światło dla Programu Kolejowego CPK

KE przyznała wsparcie dla współpracy Polski z Francją w przygotowaniach do planowania, projektowania i budowy Kolei Dużych Prędkości w Polsce. UE wesprze Polskę w ramach Programu Wspierania Reform Strukturalnych. Umowa zostanie zawarta na półtora roku, a wartość dofinansowana ze strony Brukseli wyniesie od 2,1 do 3 mln zł. Bezpośrednim beneficjentem tej współpracy zostanie spółka CPK, ale pośrednio skorzystają też PKP Intercity, PKP Polskie Linie Kolejowe, Instytut Kolejnictwa, Urząd Transportu Kolejowego i Ministerstwo Infrastruktury.

Źródło: *MinisterstwoInfrastruktury*, 16.01.2020



Ministerstwo Rozwoju przygotowało Czarną Księgę barier

16 stycznia br. MR opublikowało Czarną Księgę barier, na które napotykają polskie firmy na jednolitym rynku UE (np. dodatkowe wymogi certyfikacyjne, częste kontrole). Ogłaszając Księgę MR rozpoczął konsultacje, których konkluzje zostaną przekazane unijnemu komisarzowi ds. rynku wewnętrznego. Gdyby nie utrudnienia, wzrost europejskiego PKB byłby o 2% wyższy.

Źródło: *MR*, 16.01.2020, *onet.pl*, 16.01.2020

Przedsiębiorczość



Europejska płaca minimalna?

KE ma wkrótce przedstawić państwom członkowskim projekt tzw. europejskiej płacy minimalnej. Komisja miałaby zobowiązać rządy wszystkich państw unijnych do zagwarantowania tej kwoty w krajowych przepisach. Poziom europejskiej płacy

minimalnej miałyby być różny w każdym państwie, ale nie mniejszy niż 60% przeciętnego wynagrodzenia w tym kraju. Komisja planuje również utworzenie europejskiego ubezpieczenia społecznego. Według europejskiej agencji Eurofound roczna minimalna płaca netto w krajach UE waha się od 3 tys. do 13 tys. euro

Źródło: [BusinessInsider](#), 16.01.2020



Urlop od korporacji na założenie startupu

Nowym pomysłem Ministerstwa Rozwoju na zwiększenie w Polsce liczby innowacyjnych firm technologicznych jest półroczny urlop na założenie startupu (urlop od korporacji).

Osoba korzystająca z takiego uprawnienia miałaby gwarancję powrotu do dotychczasowego pracodawcy. Zdaniem nie tylko resortu, specjaliści potrzebują zachęty, aby podejmować ryzyko i próbować zakładać własne biznesy.

Źródło: [PulsBiznesu](#), 16.01.2020; [GazetaPrawna](#), 17.01.2020



Polska szóstym rynkiem motoryzacyjnym UE

Stowarzyszenie Europejskich Producentów Samochodów (ACEA) poinformowało, że w 2019 r. w UE zarejestrowano po raz pierwszy 15,34 mln nowych samochodów osobowych (wzrost o 1,2% r/r), w tym 556 tys. w Polsce (wzrost o 4,5% r/r). Tym samym nasz kraj zajął 6. pozycję wśród największych rynków motoryzacyjnych Unii. Niestety Polacy kupują głównie auta z importu, a ich produkcja w Polsce wciąż się kurczy.

Źródło: [GazetaWyborcza.pl](#), 16.01.2020

Innowacyjność



Centrum Doskonałości Ensemble3 rozpoczyna działalność

13 stycznia br. w Centrum Nowych Technologii Uniwersytetu Warszawskiego odbyła się inauguracja Centrum Doskonałości Ensemble3. Prowadzone w nim będą badania dotyczące technologii wzrostu kryształów i materiałów stosowanych m.in. w medycynie, nanofotonice i optoelektronice. Ensemble3 to prestiżowy projekt, finansowany z funduszy KE w ramach konkursu Teaming for Excellence „Horyzont 2020”.

Źródło: [MNiSW](#), 13.01.2020; [polishscience.pl](#), 15.01.2020



Do sklepów z własnym opakowaniem

Jednym z pomysłów jak walczyć z dużą ilością plastikowych opakowań, które po zużyciu lądują na śmietniku, jest sprzedaż produktów chemicznych i kosmetyków z automatów wprost do opakowań wielokrotnego użytku, przyniesionych przez klientów. Taki pomysł testują obecnie w Czechach Henkel i Rossmann. To pierwszy taki pilotaż na naszym kontynencie. Podobne rozwiązanie może pojawić się wkrótce w Polsce.

Źródło: [BusinessInsider](#), 15.01.2020

PRASA



Chiny na 3. miejscu pod względem zdobytych w USA patentów

W ubiegłym roku chińskie firmy, pierwszy raz w historii, uzyskały w USA więcej patentów niż firmy z Niemiec, głównie dzięki Huawei Technologies Co. (2418 zarejestrowanych patentów) i BOE Technology Group (2177). Chiny wyprzedziła tylko Japonia i Korea Południowa. Niemcy znalazły się w tym zestawieniu na 4. miejscu. Najwięcej patentów w amerykańskim rankingu zdobył 27. raz z rzędu International Business Machines Corp. (IBM).

Źródło: [PulsBiznesu](#), 14.01.2020

PRASA



Woven City. Toyota zbuduje miasto przyszłości

CES Toyota zaprezentowała swoją wizję miasta przyszłości. U podnóża góry Fudzi zamierza zbudować inteligentne ekologiczne Woven City. Miasto będzie swoistym poligonem dla nowych technologii. Wśród nich mają się znaleźć rozwiązania z zakresu mobilności, nowoczesnej logistyki i autonomizacji transportu, ale także wykorzystanie wodoru jako źródła energii, sztucznej inteligencji, rozwiązania z zakresu robotyki. Wszystko ma oczywiście być „smart” i podłączone do sieci. Duży nacisk ma zostać również położony na kwestie społeczne i budowanie lokalnych wspólnot. Struktura miasta ma wspierać kontakty pomiędzy mieszkańcami oraz przeciwdziałać wykluczeniu jakichkolwiek grup. Budowa ma ruszyć już w 2021 r. W mieście ma zamieszkać do 2 tys. osób, w tym pracownicy Toyoty.

Źródło: [Transport Publiczny](#), 11.01.2020

Zasoby ludzkie i kompetencje przedsiębiorstw

RAPORTY



Polska wysoko oceniona w raporcie Banku Światowego

14 stycznia br. Bank Światowy przedstawił raport „Women, Business and the Law 2020”, który zawiera wyniki globalnej analizy równości prawnej kobiet i mężczyzn w 190 gospodarkach, pod kątem 35 aspektów prawa. Analiza dotyczyła m.in. wyzwań związanych z wejściem na rynek pracy, zakładaniem firmy, wynagrodzeniami, czy emeryturą. Polska uzyskała 93,8 pkt. na 100 i została oceniona wyżej niż np. USA, Szwajcaria, czy Japonia. Globalna ocena wynosi 75,2 pkt.

Źródło: [MF](#), 16.01.2020

PRASA



Łódzki hub innowacji cyfrowej podniesie kompetencje przedsiębiorstw w wykorzystaniu sieci 5G

Ericsson, Instytut Łączności – Państwowy Instytut Badawczy oraz Politechnika Łódzka zawarły umowę z Ministerstwem Rozwoju o utworzeniu huba innowacji cyfrowej. Kluczowym elementem projektu będzie budowa sieci 5G na terenie Kampusu Politechniki Łódzkiej, która pomoże w podnoszeniu cyfrowych kompetencji wśród przedsiębiorców i studentów. Uruchomienie huba przewidziano na II kw. 2020 r. Hub innowacji cyfrowej ma świadczyć obsługę przedsiębiorców z sektora MŚP działających

lub zainteresowanych działalnością w obszarze technologii 5G. Poza tym hub 5G będzie pełnił rolę publicznego centrum innowacji, które połączy wszystkie podmioty w łańcuchu technologii 5G. Sieć hubów innowacji cyfrowych stanowi element realizacji programu Komisji Europejskiej Cyfrowa Europa.

Źródło: [wirtualnemedi](#), 14.01.2020



Dwie trzecie firm nie planuje ścieżek kariery pracowników

Niskie wynagrodzenie, brak możliwości rozwoju oraz nieukładająca się współpraca z przełożonym i zespołem – to najczęstsze przyczyny odejścia z pracy. Firmy nie zawsze potrafią odpowiednio zadbać o pracowników. Wprawdzie – jak wynika z raportu „[Rynek Pracy 360°](#)” Grupy Progres – blisko 66% przeprowadza proces onboarding, czyli aklimatyzacji nowego pracownika w nowym środowisku pracy, ale większość nie podejmuje kolejnych aktywności wobec niego. Aż dwie trzecie pracodawców nie planuje ścieżki kariery swoich pracowników.

Źródło: [ccnews](#), 13.01.2020

Inwestycje



Nowa Inicjatywa biznesowa Alior Banku, BNP Paribas i PKO BP

Autenti to polski fintech, platforma do e-podpisu. Ta właśnie firma skłoniła aż trzy banki – precedens w tej części Europy – do wspólnej inwestycji w wysokości 17 mln zł. To szansa na powstanie pierwszego polskiego jednorożca. Atutem Autenti jest formuła, która pozwala korzystać z jej usług zarówno małym przedsiębiorcom, jak i dużym podmiotom. Na świecie brak podobnych platform, a szacuje się, że za trzy lata rynek podpisów elektronicznych globalnie będzie wart 5,5 mld dol.

Źródło: [GazetaWyborcza.pl](#), 16.01.2020